

**PEMBERITAHUAN PERTANYAAN BAGI JAWAPAN LISAN**

**MESYUARAT KEDUA, DEWAN RAKYAT**

**PENGGAL PERTAMA, PARLIMEN KEEMPAT BELAS**

**MAJLIS MESYUARAT DEWAN RAKYAT**

**PERTANYAAN : JAWAB LISAN**

**DARIPADA : TUAN NOOR AMIN BIN AHMAD [ KANGAR ]**

**TARIKH : 13 NOVEMBER 2018 (SELASA)**

**SOALAN :**

**Tuan Noor Amin Bin Ahmad [ Kangar ]** minta **MENTERI PEMBANGUNAN WANITA, KELUARGA DAN MASYARAKAT** menyatakan berapakah jumlah kes perceraian direkodkan oleh pasangan di bawah usia perkahwinan 5 tahun mengikut negeri, punca-punca utama yang dikenal pasti mendorong perceraian dan langkah-langkah yang telah dan akan diambil bagi menangani permasalahan ini.

**JAWAPAN: YAB DATO' SERI DR. WAN AZIZAH DR. WAN ISMAIL,  
TIMBALAN PERDANA MENTERI MERANGKAP  
MENTERI PEMBANGUNAN WANITA, KELUARGA DAN  
MASYARAKAT**

Tuan Yang di-Pertua,

Berdasarkan statistik yang diterima daripada Jabatan Agama Islam Wilayah Persekutuan (JAWI), jumlah perceraian di bawah usia perkahwinan lima (5) tahun **bagi Orang Islam** di Wilayah Persekutuan termasuk Kuala Lumpur, Putrajaya dan Labuan adalah sebanyak 2,932 kes bagi tempoh 2013 hingga 2017. Untuk makluman, jumlah kes perceraian dari negeri-negeri lain masih di peringkat pengumpulan dan akan dimaklumkan kelak.

**Bagi Orang Bukan Islam** pula, statistik daripada Jabatan Pendaftaran Negara (JPN) menunjukkan sebanyak 14,440 kes perceraian di bawah usia perkahwinan lima (5) tahun direkodkan bagi tempoh 2013 hingga 2017. Dalam tempoh berkenaan, negeri Johor mencatatkan jumlah tertinggi iaitu dengan 2,860 kes diikuti Wilayah Persekutuan Kuala Lumpur (2,721 kes) dan Selangor (1,858 kes).

## **Tempoh Lima Tahun Pertama Perkahwinan Adalah Paling Mencabar**

Merujuk kepada Kajian Penduduk dan Keluarga Malaysia Kelima (KPKM-5) yang telah dijalankan oleh Lembaga Penduduk dan Pembangunan Keluarga Negara (LPPKN) pada tahun 2014, lebih satu pertiga perkahwinan pertama yang berakhir dengan penceraian atau perpisahan berlaku dalam tempoh lima (5) tahun pertama usia perkahwinan. Antara **punca-punca utama** berlakunya penceraian pada perkahwinan pertama **bagi lelaki** ialah kerana tiada persefahaman (56.2%), isteri curang (11.8%), dan campur tangan mentua atau ipar-duai (10.0%). Manakala **bagi wanita** pula, sebanyak 38.0 peratus wanita turut menyatakan punca utama penceraian adalah kerana tiada persefahaman, diikuti dengan suami curang sebanyak 20.5 peratus dan suami tidak bertanggungjawab sebanyak 15.2 peratus. Mengikut satu laporan yang telah dilaporkan di dalam *Free Malaysia Today* (FMT) yang ini memetik daripada Jabatan Kehakiman Syariah Selangor, banyak kes-kes perceraian yang remeh melibatkan pasangan muda. Antara sebab-sebab yang mereka memfailkan penceraian adalah isteri suka mengikuti rombongan beramai-ramai, isteri suka membasuh baju pada waktu malam, suami tidak suka isteri makan di dalam kereta, perbezaan fahaman politik, gaji suami lebih rendah, pasangan tidur berdengkur dan pasangan gemar membeli belah. Saya membaca sebab-sebab ini kerana saya hendak menunjukkan bahawa

faktor penceraian sekarang sangat serius kerana perkara-perkara remeh digunakan sebagai sebab untuk fail permohonan penceraian.

### **Langkah Yang Diambil Pihak Kerajaan**

Bagi terus memantapkan institusi perkahwinan dan kekeluargaan di Malaysia, Kementerian melalui LPPKN telah melaksanakan program-program pra dan pasca perkahwinan khusus untuk menyediakan asas kukuh dalam membina sebuah keluarga bahagia terutama kepada pasangan-pasangan muda yang baru berkahwin.

Antara program **Pra Perkahwinan** yang dijalankan LPPKN adalah:

#### **(i) Program Pra Perkahwinan SMARTSTART:**

Program ini bertujuan untuk memberi Pendidikan Kekeluargaan kepada pasangan yang ingin mendirikan rumah tangga dan juga pasangan yang berkahwin kurang daripada lima (5) tahun.

#### **(ii) Program SMARTBelanja@LPPKN:**

Program ini bertujuan untuk meningkatkan pengetahuan pasangan dalam membuat perancangan dan mengamalkan pengurusan kewangan secara bijak dan berhemah.

LPPKN juga turut melaksanakan program dan menyediakan perkhidmatan

**Pasca perkahwinan** buat pasangan yang telah berkahwin seperti berikut:

**(i) Perkhidmatan Kaunseling Kekeluargaan:**

Perkhidmatan kaunseling kekeluargaan yang diselia oleh Unit Kaunseling LPPKN merupakan salah satu usaha Kementerian bagi membantu pasangan suami isteri dalam menguruskan tekanan, konflik dan masalah yang wujud dalam perkahwinan.

**(ii) Program SMARTSTART *2nd Honeymoon*:**

Program ini disasarkan kepada pasangan suami isteri yang telah berkahwin lebih daripada lima tahun dan kebanyakan terdiri daripada pasangan yang dirujuk oleh Jabatan Hal Ehwal Agama Negeri dan Jabatan Pendaftaran Negara.

**(iii) Program Parenting@Work:**

Program ini bertujuan memberi kesedaran dan pengetahuan kepada ibu bapa mengenai pentingnya mengimbangi peranan sebagai ibu bapa dan pekerja serta memberi kemahiran serta panduan cara gaya keibubapaan bagi menghadapi kitaran hidup berkeluarga.

**PEMBERITAHUAN PERTANYAAN BAGI JAWAPAN LISAN**

**MESYUARAT KEDUA, DEWAN RAKYAT**

**PENGGAL PERTAMA, PARLIMEN KEEMPAT BELAS**

**MAJLIS MESYUARAT DEWAN RAKYAT**

**PERTANYAAN : JAWAB LISAN**

**DARIPADA : PUAN RUBIAH BINTI HAJI WANG**

**[ KOTA SAMARAHAN ]**

**TARIKH : 13 NOVEMBER 2018 (SELASA)**

**SOALAN :**

**Puan Rubiah binti Haji Wang [ Kota Samarahan ] minta MENTERI PEMBANGUNAN WANITA, KELUARGA DAN MASYARAKAT menyatakan apakah bentuk bantuan khusus yang akan diberikan kepada golongan ibu tunggal di luar bandar bagi meningkatkan penyertaan golongan ini dalam aktiviti keusahawanan.**

**JAWAPAN: YAB DATO' SERI DR. WAN AZIZAH DR. WAN ISMAIL,  
TIMBALAN PERDANA MENTERI MERANGKAP  
MENTERI PEMBANGUNAN WANITA, KELUARGA  
DAN MASYARAKAT**

Tuan Yang di-Pertua,

Dari tahun 2011 ke tahun 2016, penyertaan wanita dalam bidang keusahawanan telah menunjukkan peningkatan sebanyak 44%. Ini berdasarkan kepada data Banci Ekonomi 2016 yang dijalankan oleh Jabatan Perangkaan Malaysia di mana sejumlah 20.6% (186,930) adalah perusahaan milikan wanita.

Kementerian telah memperuntukkan Bantuan Khas Perbendaharaan khusus kepada Pertubuhan Bukan Kerajaan (NGO) bagi melaksanakan program-program pembangunan wanita seperti program keusahawanan. Pada tahun ini, sehingga September 2018, sebanyak 18 program telah dilaksanakan dan seramai 2,265 peserta wanita termasuk ibu tunggal di kawasan bandar dan luar bandar telah menyertai program keusahawanan di bawah Peruntukan Bantuan Khas Perbendaharaan ini.

Kementerian melalui Lembaga Penduduk dan Pembangunan Keluarga Negara (LPPKN) juga telah melaksanakan program MamaCare yang bertujuan membantu wanita warga emas, ibu tunggal dan wanita yang layak dari golongan isi rumah berpendapatan 40 peratus terendah (B40) menambah pendapatan keluarga melalui latihan kapasiti MamaCare. Objektif program ini adalah untuk memberi khidmat penjagaan selepas bersalin iaitu *Confinement Care* yang selamat secara tradisional dan moden termasuk ilmu keibubapaan. Jumlah Pengamal MamaCare sejak tahun 2012 hingga 2018 adalah seramai 1,131 orang. Manakala dari tahun 2013 sehingga September 2018, seramai 230 orang ibu tunggal telah menyertai Program Latihan Penjagaan Ibu Selepas Bersalin (MamaCare).

Kementerian melalui Jabatan Pembangunan Wanita (JPW) dari tahun 2008 sehingga 2016 telah menjalankan program khusus bagi melatih ibu tunggal agar menceburi bidang keusahawanan iaitu melalui program Inkubator Keusahawanan Ibu Tunggal (I-KIT). Walau bagaimanapun program ini telah dijenamakan semula pada tahun 2017 melalui program baharu iaitu *Development of Women Entrepreneurs Initiatives (DeWI)* yang mensasarkan semua golongan wanita termasuk ibu tunggal dalam kategori B40. Jadi tiada program khusus untuk ibu tunggal. Pada tahun ini, program DeWI tidak diteruskan oleh JPW bagi memberi fokus kepada program-program kesejahteraan wanita yang bertujuan untuk menangani isu



keganasan dan gangguan seksual terhadap wanita serta kesaksamaan gender. Program-program keusahawan untuk golongan ibu tunggal dan juga wanita akan diteruskan oleh pihak NGO melalui Bantuan Khas Perbendaharaan yang diperuntukkan setiap tahun oleh Kementerian.

Kementerian juga telah melaksanakan satu perbincangan bersama Persatuan Jaringan Ibu Tunggal bagi mendapatkan input mengenai apakah bentuk bantuan dan program yang boleh dilaksanakan oleh Kementerian bagi membantu golongan ini. Antara isu serta masalah yang telah dibangkitkan adalah mengenai kesukaran mereka untuk mendapatkan bantuan perumahan serta cadangan untuk menjana pendapatan melalui bidang pertanian. Kementerian akan terus memberi perhatian terhadap isu serta masalah yang telah dibangkitkan serta akan memastikan kebajikan golongan ibu tunggal tidak diabaikan.

Selain itu, Kerajaan melalui Kementerian Pembangunan Luar Bandar (KPLB) juga menyediakan bantuan kepada golongan wanita termasuk ibu tunggal seperti program DanaNita MARA. Program ini telah dilancarkan pada 9 Mac 2017 dengan jumlah peserta seramai 360 orang bertujuan memberi fokus kepada usahawan wanita agar mampu berdaya saing dan berdaya tahan dalam perniagaan sama ada di bandar atau di luar bandar.

Manakala melalui Kementerian Pembangunan Usahawan (KPUN) pula terdapat beberapa program pembiayaan bagi golongan wanita khususnya luar bandar telah ditawarkan oleh agensi-agensi di bawah Kementerian Pembangunan Usahawan seperti program TEKUN, SME Bank dan SME Corp